
  جاده مرگ یوزپلنگ آسیایی
 بسیاری از گونه های حیات وحش کشور به ویژه یوزپلنگ 
آسیایی -  که گونه ای در معرض خطر انقراض است -  جان 
خود را بر اثر تلفات جاده ای از دست می دهند. مرضیه 
موسوی، کارشناس پستانداران گوشتخوار دفتر حفاظت و 
مدیریت حیات وحش سازمان حفاظت محیط زیست -  با 
اشاره به گزارش تهیه شده در سال ۹۵ درباره تلفات جاده ای 
عباس آباد که متعلق به مطالعاتی در یک بازه ۱۰ ساله از سال 
۸۴ تا ۹۴ بوده است، توضیح داده: از ۱۹ فرد یوز که براثر 
تصادفات جاده ای تلف شدند، تنها هشت فرد آن مربوط به 
جاده عباس آباد است. اولین آمار ثبت شده در جاده عباس آباد 
به سال ۸۹ باز می گردد که یک فرد یوز ماده و دو توله نابالغ 
تلف شدند. به عبارتی بیش ترین تلفات جاده ای یوز در جاده 
عباس آباد گزارش شده است چراکه توران یک منطقه زادآور و 
زیستگاهی مهم برای یوزپلنگ است، به همین دلیل بیش ترین 
تلفات در این جاده رخ داده است. این کارشناس به جنسیت 
یوزهای تلف شده در جاده عباس آباد اشاره و اظهار می کند: 
سه توله نابالغ که دو مورد جنسیتی نامعلوم دارند، یک فرد 
توله یوز ماده -  که اخیرا بر اثر تصادف تلف شد، دو فرد یوز 
ماده، یک فرد یوز نر یکساله، یک فرد یوز بالغ با جنسیت 
نامعلوم و یک فرد یوز سه ساله با جنسیت نامعلوم در این جاده 
براثر تصادف تلف شده اند. حسن اکبری -  سرپرست معاونت 
محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط 
زیست، به درخواست کمک سازمان حفاظت محیط زیست 
از پلیس راهور اشاره و اظهار کرده: محدوده تصادف اخیر 
یوزپلنگ بیش از ۳۰ کیلومتر با نقطه داغی که در آن تلفات 
بسیاری داشته ایم، فاصله داشته  است که بخشی از آن نقطه 
داغ فنس کشی شده است البته در این نقطه نیز یک مورد دیگر 
تلفات داشته ایم و این نشان دهنده نقطه داغ جدیدی است 
که باید برای آن فکری کنیم. از اولین پیشنهادها نورپردازی 
جاده بود چراکه اگر اطراف محدوده داغ نورپردازی شود، دید 
راننده افزایش پیدا می کند، یوز راحت تر دیده می شود و دیدن 
مانع برای حیوان نیز باعث کاهش تلفات می شود.  به گفته 
اکبری نورپردازی جاده کم هزینه ترین راهکارهاست چراکه 
فنس کشی بسیار هزینه بر است، ضمن اینکه باید شرایط 
مناسبی برای عبور یوز فراهم شود، در غیر این صورت یوز 
مسیر خود را تغییر می دهد و با عبور از نقطه ای دیگر مشکلات 
دیگری نیز برایش به وجود می آید. او به نشست های برگزار 
شده با فراجا و مرزبانی  در استان های مختلف و حضور پلیس 
راهور در چنین بحران هایی اشاره کرده و توضیح داده: در 
این نشست ها خواسته های محیط زیست را مطرح کرده ایم. 
پلیس راهور نیز تنها به عنوان یک همکار می تواند در این زمینه 
به سازمان کمک کند به ویژه در زمانی که اطلاعات خاصی را به 
دست می آورند اما درخواست اصلی ما در شرایط فعلی »کنترل 
سرعت« است. سرعت بالا تلفات زیادی را در پی دارد اما 
متأسفانه غالبا افراد سرعت مجاز را تنها در نقاط مشخص نصب 
دوربین رعایت می کنند و بدیهی است پلیس راهور نیز ظرفیت 
پوشش و کنترل تمامی نقاط را ندارد. اکبری کنترل سرعت 
خودروها و عدم تجاوز از سرعت مجاز را موضوعی فرهنگی 
می داند و می گوید: راننده باید به هشدارها و تابلوهایی که 
نشان دهنده حضور گونه در معرض خطر انقراض در محدوده 
است، توجه کند. اکبری به پروتکل های نوشته شده از جانب 
سازمان حفاظت محیط زیست برای وزارت راه و شهرسازی 
اشاره و اظهار می کند: متأسفانه چون الزام قانونی یا ضمانت 
اجرایی برای اجرای این پروتکل ها وجود ندارد، جاده هایی که 
ساخته می شوند معمولا این نکات در آن ها رعایت نمی شود 
بنابرابن باعث تلفات بسیار حیات وحش می شوند. تنها بحث 
تلفات یوز مطرح نیست بلکه هر ساله در جاده های کشور تعداد 
زیادی از حیات  وحش و گونه های مختلف خزندگان و حتی 
از کوچک ترین پستانداران مانند خارپشت ها تا بزرگ ترین 
گونه ها مانند خرس و پلنگ تلفات می دهیم و بخش قابل 

توجهی از ذخایر ژنی ما در جاده ها از بین می روند.  

 آرمان ملی: وضعیت اینترنت ایران و 
دسترسی به سایت ها و پلتفرم های خارج 
از ایران محدود شده و مشکلات بسیاری 
برای کاربران این شبکه ها و پلتفرم ها ایجاد 
شده. روزنامه نگاران با مشکل مواجه شده اند. 
نمی توان اصحاب رسانه را مجبور کرد که 
دایره اطلاعات خود را محدود کنند. زمانی 
که یک خبرنگار از آنچه در خاورمیانه و  جهان 
اتفاق می افتد بی خبر باشد و نداند در خارج 
از کشور چه مواضعی راجع به اتفاقات ایران 
گرفته می شود و تحلیل ها را نبینند،  چطور 
می توانند به توصیف شرایط بپردازند. مشکل 
اما تنها مربوط به روزنامه نگاران نیست. عصر، 
عصر اطلاعات و ارتباطات است و این حق 
همه مردم ایران است که با جهان خارج از 
محدوده ایران در ارتباط باشند. اما شمار 
بسیاری از کاربران فضاهای مجازی که حالا 
به کلی فیلتر شده اند و حتی با فیلترشکن 
هم باز نمی شوند، افرادی بوده اند که به دلیل 
اوضاع  بی ثبات اقتصادی در بازار کسب و کار 
به فضای مجازی روی آورده و محصول خود را 
در آن جا به فروش می رسانده اند. حالا آن ها 
هم با ضرر و زیان بسیاری روبه رو شده اند. 
اخیرا علی شریعتی، عضو اتاق بازرگانی ایران 
و عراق، گفته: »تمام کار ها مغفول مانده؛ 
نمی توانیم به مشتریان خارجی مان بگوییم 
»سروش« و »بله« نصب کنند.« او توضیح 
داده که »در روز هایی که ما اینجا اینترنت را 
بستیم و با مافیای وی پی ان دست و پنجه نرم 
می کردیم، در همین دوبی نمایشگاهی برگزار 
و چندین میلیارد دلار سرمایه در حوزه IT و 
ICT جابه جا شد.« به اعتقاد آقای شریعتی، 
»سرمایه گذار مثل گنجشکی می ماند که با 
اولین شلیک، می رود.« مسعود دانشمند، عضو 
اتاق بازرگانی ایران، هم گفته: »قطع اینترنت 
به معنای فشل شدن سیستم تجارت و توقف 
کامل فضای کسب و کارهاست.« او گفته: 
»فروش کسب و کارهای خرد و خریدهای 
اینترنتی متوقف شده و اعتبار تجاری کشور 
و صادرکنندگان در برابر طرف های خارجی 
خدشه دار می شود.« دبیرکل خانه اقتصاد 
ایران درخصوص آسیب های قطع اینترنت 
بر سیستم تجارت ایران، عنوان کرده است 
که »قطع اینترنت و به دنبال آن قطع وسایل 
ارتباطی، به معنای این است که به طور 
کامل سیستم تجارت و تولید فشل شده و 
ادامه آن به منزله توقف کامل فضای کسب 
و کارهاست. اعتبار تجاری کشور، تجار، 
بازرگانان، تولیدکنندگان، صادرکنندگان و 
واردکنندگان ما در برابر طرف های خارجی 
خدشه دار می شود.« اما به دنبال بسته شدن 
فیلترشکن ها ، عده ای گفته اند که برخی 
فیلترشکن های پولی کار می کنند. و به گفته 
عضو هیات مدیره اتحادیه فناوران رایانه، 
تقاضا برای خرید vpn افزایش ۳هزار درصدی 
داشته است. سعید نقوی با اعلام این خبر گفته: 
»گزارش ها نشان می دهد دامنه جست وجوی 
کاربران ایرانی برای دریافت فیلترشکن یک 
رکورد را ثبت کرد و این تقاضا بعد از قطع 

تلگرام تجربه نشد.«
قابلیت  داخلی  اپلیکیشن های   

اجرایی ندارند!
علی شریعتی، عضو اتاق بازرگانی ایران و 
عراق درخصوص تاثیری که قطع اینترنت بر 
کار تجار و فعالیت های تجاری گذاشته است، 
در گفت وگویی که با انتخاب انجام داده، گفته: 
»ما که کارمان تجارت است و می خواهیم 

با مشتریان خارجی مان در ارتباط باشیم، 
با مشکل مواجه شده ایم چراکه به هر حال 
نمی توانیم به مشتریان مان بگوییم سروش 
نصب کنند. نرخ FDI یکی از شاخص های 
کشورهای در حال توسعه است. این عدد بسیار 
مهمی است که جذب سرمایه گذار خارجی 
را باید داشته باشیم تا محقق شود. یکی از 
پیش نیازها برای سنجش آن، سهولت کسب 
و کارهاست که متأسفانه ما روز به روز داریم 
از این کار فاصله می گیریم.« شریعتی درباره 
تاثیر قطعی اینترنت بر فعالیت های تجاری، 
عنوان کرده: »گزارشی را کمیسیون فناوری 
اطلاعات اتاق بازرگانی ایران تهیه و واکاوی 
کرد و در این خصوص هشدار داد. بنابر آمار 
گویا حدود ۹ میلیون نفر به طور مستقیم از این 
بستر استفاده می کنند. گروه های دیگری هم 
مثل ما که کارمان تجارت است و می خواهیم 
با مشتریان خارجی مان در ارتباط باشیم، 
با مشکل مواجه شده ایم چراکه به هر حال 
نمی توانیم به مشتریان مان بگوییم سروش 
نصب کنند.« او ادامه داده: »سال ۹6 هم 
مشابه این اتفاق افتاد، هشدارهایی هم داده 
شد ولی اهم و فی الاهمی که مسئولان کردند، 
این قطعی ها را انجام دادند. آن موقع خیلی 
آرام تلگرام را فیلتر کردند، الان هم واتساپ 
و اینستاگرام. از طرف دیگر دولت بودجه های 
کلانی که به اپلیکیشن های داخلی داده است 
که به قول عده ای از بیت المال پول داده 
شده است ولی در مقابل ابراز می کنند برای 
قلق گیری و کارهای اولیه گرفته اند. علی ایحال 
این اپلیکیشن ها در این بزنگاهی که باید مورد 
استفاده قرار گیرند، متأسفانه هیچکدام شان 
قابلیت جایگزینی را نداشتند و تمام کارها 
مغفول مانده است.« شریعتی درخصوص 
»فعالان  گفته:  خرد،  کارهای  و  کسب 
فروشگاه های آنلاین هم چک اجاره، مواد و 
نیروی انسانی شان دارد سر می رسد و هیچ 
حمایت و کمکی به آن ها نشده است.«عضو 
اتاق بازرگانی ایران درباره تاثیر قطع اینترنت 
در بحث اعتبار سازی شرکای خارجی، بیان 
کرده: »ما یک نکته ای داریم که سال هاست 
دارند روی این مطلب صحبت می کنند و آن 
هم نرخ FDI است که یکی از شاخص های 
کشورهای در حال توسعه است. این عدد 
بسیار مهمی است که جذب سرمایه گذار 
خارجی را باید داشته باشیم تا محقق شود. 
یکی از پیش نیازها برای سنجش آن، سهولت 

کسب و کارهاست که متأسفانه ما روز به روز 
داریم از این کار فاصله می گیریم.«  این فعال 
اقتصادی خاطرنشان کرده: »همه می دانیم که 
سرمایه گذار مثل یک گنجشکی می ماند که با 
اولین شلیک، می رود. در همین روزهایی که 
ما اینجا اینترنت را بستیم، با مافیای وی پی ان 
دست و پنجه نرم می کردیم و فریادها بلند شد 
که کسب و کارها دارد از بین می رود، در همین 
نزدیک خودمان یعنی دوبی نمایشگاهی برگزار 
 IT شد و چندین میلیارد دلار سرمایه در حوزه
و ICT جابه جا شد. شرکت ها آمدند و خرید و 
سرمایه گذاری کردند و رفتند. اینکه دوبی وزیر 
مریخ نوردی گذاشته و دارد علوم فضایی اش را 
توسعه می بخشد، پیشکش ولی اینترنت جزو 
بدیهیات و حقوق اولیه است. متأسفانه فاصله 
ما از این فرصت های جهانی و بحث داده و 

ستانده در دنیا، بیشتر می شود.«
  قطع اینترنت به معنای  توقف فضای 

کسب و کارهاست 
 اما مسعود دانشمند هم درباره آسیب های 
قطع اینترنت و فیلترینگ شبکه های مجازی 
بر اقتصاد کشور، عنوان کرده: »قطع اینترنت 
و به دنبال آن قطع وسایل ارتباطی، به معنای 
این است که به طور کامل سیستم تجارت و 
تولید فشل شده است. یعنی اگر شما بخواهید 
تجارتی داشته باشید، باید حتما با طرف 
تجاری خود گفت وگو کنید. این گفت وگو به 
صورت اینترنتی یا از طریق سیستم مخابراتی 
است. همچنین اگر بخواهید با بانک تان کار 
کنید، نیاز به اینترنت دارید، بنابراین ادامه 
قطع اینترنت به منزله توقف کامل فضای 
کسب و کارهاست. از سوی دیگر کسب و 
کارهای خرد که اصولا از طریق شبکه های 
اجتماعی مثل اینستاگرام فروش شان را انجام 
می دهند و همچنین خریدهای اینترنتی هم 
متوقف شده است.« این عضو اتاق بازرگانی 
ایران درخصوص عدم اعتمادی که در شرکای 
تجاری ایران با قطع اینترنت به وجود می آید، 
گفته: »شما اگر جنسی را پیش خرید کرده 
باشید یا اینکه می خواستید آن را تحویل 
دهید، وقتی ارتباط وجود نداشته باشد، تجارت 
هم نمی تواند رخ دهد. بنابراین طرفی که 
می خواهد به ما جنس بفروشد، وقتی می بیند 
ما غیر قابل اعتماد هستیم، دیگر تجارتی رخ 
نمی دهد. از طرف دیگر طرفی هم که بخواهد 
از ما جنس بخرد با این عدم ارتباط، از جای 
دیگری جنسش را تهیه می کند.« دانشمند 

خاطرنشان کرد: »با این تفاصیل اعتبار تجاری 
تولیدکنندگان،  بازرگانان،  تجار،  کشور، 
صادرکنندگان و واردکنندگان ما در برابر 
طرف های خارجی خدشه دار می شود. حال 
بحث مشکلی که برای بیزینس های داخلی، 
که چندین میلیون و اثرگذار هستند، ایجاد 

شده است را هم باید درنظر گرفت.«
 افزایش ۳ هزار درصدی تقاضا برای 

vpn خرید
در این شرایط، ایلنا از زبان عضو هیات مدیره 
اتحادیه فناوران رایانه گفته: »گزارش ها نشان 
می دهد دامنه جست وجوی کاربران ایرانی 
برای دریافت فیلترشکن یک رکورد را ثبت 
کرد و این تقاضا بعد از قطع تلگرام تجربه 
نشد.« سعید نقوی با اشاره به دلایل افزایش 
تقاضا برای خرید vpn، افزوده: »بخشی از 
کسب وکار های سنتی به دلیل رکودی که در 
بازار آن ها ایجاد شده بود کسب وکار خود را به 
واتساپ و اینستاگرام هدایت کردند از این رو 
بعد از فیلترینگ و محدود شدن استفاده از 
پلتفرم های خارجی متقاضی خرید فیلترشکن 
شدند تا بتوانند فعالیت اقتصادی خود را حفظ 
و دنبال کنند.« این فعال اقتصادی با بیان 
اینکه فیلترشکن ها ۲۸۰ تا ۳۰۰ هزار تومان 
بفروش می رسند، اذعان کرده: »اکانت های 
یکساله که به فروش می رسند معمولا کار 
نمی کنند و کارکرد فیلترشکن بستگی به 
نحوه فیلترینگ دارد و در بسیاری از موارد 
فیلترشکن ها نیاز فعالان اقتصادی را جواب 
نمی دهد.« او ادامه داده: »امکان طرح 
شکایت در اتحادیه های مربوطه باز است و 
خریداران اگر نسبت به خرید فیلترشکن 
رضایت نداشتند می توانند به اتحادیه مربوطه 
مراجعه و شکایت خود را ثبت کنند؛ در حال 
حاضر برخی کافی نت ها، واحد های صنفی 
فناوران یارانه و خدمات موبایل اقدام به فروش 
فیلترشکن می کنند.« بازرس اتحادیه فناوران 
رایانه با اشاره به پررنگ شدن واتساپ در 
انتقال داده های شرکت ها، گفته: »شرکت ها 
اطلاعات فنی، قیمتی، موجودی انبار ها را 
به صورت آنلاین از طریق واتساپ ارسال 
می کردند که هم اکنون این امکان برای آن ها 
سلب شده است. همچنین برخی از فعالان 
اقتصادی برای رونق کسب وکارشان و افزایش 
فالوور ها در فضای اینستاگرام سرمایه گذاری 
قابل توجهی کردند.« نقوی در پاسخ به این 
پرسش آیا بعد از محدود کردن استفاده از 
پیام رسان های خارجی گزارشی از افزایش 
تمایل کاربران به نصب پلتفرم های ایرانی 
داشته اید؟ گفته: »پیش زمینه فکری برای 
مردم ایجاد شده است که پیام رسان های 
داخلی چندان نمی تواند امنیت اطلاعات آن ها 
را حفظ کند. اگر دولت بتواند حقوق کاربران 
در پلتفرم های داخلی را به رسمیت بشناسد 
می توان امیدوار بود که مردم این پیام رسان ها 
را نصب کنند.«این فعال صنفی ادامه داده: 
»یکی از شروط در زمان ثبت اطلاعات در 
بانک ها این است که اطلاعات آن ها حفظ 
و به سازمان امور مالیاتی داده نشود، اما در 
عمل مشاهده کردیم که اطلاعات حساب ها 
به سازمان امور مالیاتی داده می شود من نقدی 
بر این فرآیند ندارم چراکه این روال در همه 
جای دنیای مرسوم و متداول است.« به گفته 
او؛ »تعدادی مردم، پیام رسان های داخلی را 
نصب کردند، اما این احتمال وجود دارد که 
در صورت رفع فیلتر ها دوباره به پلتفرم های 

سابق باز گردند.« 
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فــــرارو

 آزادی بخش عمده ای از 
بازداشتی ها 

توسط  اغتشاشات  گفت:  وزیر کشور 
دستگاه های اطلاعاتی ـ امنیتی در سراسر 
اغتشاشگران  و  است  شده  کنترل  کشور 
بازداشت شده اند. احمد وحیدی با بیان اینکه 
دشمنان نظام اسلامی یک خواب هایی دیده 
بودند، گفت: خواب دشمنان خواب های 
پریشانی است که هیچ گاه تعبیر نخواهد شد 
و امنیت کشور در وضعیت مطلوب و خوبی 
قرار دارد. وزیر کشور ادامه داد: دشمنان که 
تصور می کنند که می توانند امنیت کشور را 
به خطر بیندازند باید بدانند که امنیت خلیج 
فارس تضمین کننده آن جمهوری اسلامی 
ایران است و اگر فکر می کنند می توانند امنیت 
کشور را به خطر بیندازند مفهوم آن این است 
که امنیت خلیج فارس به خطر افتاده است، 
امنیت خلیج فارس وابسته به امنیت جمهوری 
اسلامی ایران است. وی خاطرنشان کرد: از 
بازترین کشورها هستیم که اگر کسی مطلب، 
نقد و حرفی داشته باشد می تواند آن را مطرح 
کند و همچنان اکنون در سطوح ها و روش های 
مختلف مطرح می کنند، البته دنبال تسهیلات 
بیشتر در این زمینه هستیم. وزیر کشور 
اضافه کرد: طبیعتاً هیچ کس از اغتشاشگران 
نمی پذیرد که کسب وکار مردم را به خطر 
بیندازد، مزاحمت برای زندگی مردم ایجاد کند 
و این قابل قبول نیست و الحمدلله مسئولان 
کاملًا مسلط هستند و مشکلی وجود ندارد، 
البته دشمن به ویژه کانال های خبری در حال 
تلاش هستند ولی این آب در هاون کوبیدن 
است. دشمنان باید توجه کنند که نمی توانند 
اهداف را محقق کنند، باید سر عقل بیایند 
و اطلاعات خودشان را باید تصحیح کنند و 
بحمدالله امنیت ما مردم محور و جامعه محور 
است خود مردم عزیز کشور امنیت را تأمین 
می کنند. وی افزود: در این اغتشاشات اگر 
گاهی جوانانی احساساتی شده اند با آن ها با 
رأفت اسلامی برخورد می شود، اما اگر کسانی 
در اغتشاشات مصرّانه بر تخریب و بر هم زدن 
نظم عمومی پافشاری کرده اند، با آن ها برخورد 

می شود. 

 اپیدمی آنفلوآنزا در راه است؛ 
امکان جهش کرونا در زمستان

 دبیر کمیته علمی کشوری کرونا، با اشاره 
به شروع فصل پاییز و بازگشایی مدارس، 
گفت: روند ابتلا به آنفلوآنزا در حال افزایش 
است. حمیدرضا جماعتی، با اشاره به برگزاری 
هفتاد و هفتمین جلسه کمیته علمی کشوری 
کرونا، اظهار داشت: در این نشست، آخرین 
وضعیت کرونا در جهان و ایران بررسی شد. در 
برخی کشورها مانند آمریکا، آلمان، سنگاپور، 
بنگلادش و هند، موارد ابتلا به کرونا مقداری 
در حال افزایش و برخی واریانت های جدید، 
در حال شیوع است. وی افزود: قبلًا در برخی 
 BA۴ از کشورها مانند آمریکا و آلمان، سویه
شایع بود که امروزه در بسیاری از کشورها، 
BA۵ جایگزین آن شده است. واریانت جدید 
BA۴. 6 در آمریکا افزایش یافته و حدود ۱۳. 
6 مورد شناسایی شده مربوط به این زیرسویه 
جدید بوده است. دبیر کمیته علمی کشوری 
خاطرنشان کرد: واریانت های جدید BF۷ و 
XBB به تازگی شناسایی شده به گونه ای 
که BF۷ در آمریکا و XBB در سنگاپور، 
بنگلادش و هند در حال افزایش است و برخی 
صاحبنظران معتقدند که با شناسایی این 
 SARS COVID زیرسویه ها، کرونا به سمت
تیپ یک یا سه می رود. جماعتی با اشاره به 
شناسایی زیرسویه های جدید کرونا، یادآور شد: 
خوشبختانه به دلیل واکسیناسیون گسترده 
در اکثر کشورها به ویژه کشورهای آمریکا، 
سنگاپور، بنگلادش و هند به رغم افزایش 
موارد اومیکرون، هنوز هم میزان مرگ و میر، 
کم است. به عنوان نمونه در سنگاپور، موارد 
جدید ابتلا به کرونا، ۹ هزار نفر در یک روز بوده 
و میزان فوتی، ۲ نفر بوده است. وی تصریح 
کرد: میزان وحشی گری و افزایش مرگ و 
میر واریانت ها و زیرسویه های جدید به دلیل 
سرایت زایی بالا، کاهش یافته و از سوی دیگر 
به دلیل ایمنی بدن مردم با ابتلا به بیماری 
و واکسیناسیون، نیز مرگ و میر بیماران 
کووید ۱۹، کمتر شده است. دبیر کمیته علمی 
کشوری کرونا گفت: با توجه به مطالعات و پیش 
 BQ۱، بینی ها، امکان شیوع واریانت هایی مانند
BQ۱. ۱، BQ۱. ۳ و XBB که به سرعت جهش 
پیدا می کنند، در فصل سرما و زمستان وجود 
دارد. این واریانت ها سرایت زایی بالا اما مرگ و 
میر بسیار کمی دارند. یکی از ویژگی های این 
زیرسویه ها این است که به رغم علائم کم و حتی 
بدون علامت بودن آنها، ممکن است عوارض و 
مشکلات قلبی، عروقی، گوارشی و استخوانی، 
عضلانی و دیابت بعد از ابتلا به وجود  آید.

جماعتی با بیان اینکه استقبال از واکسیناسیون 
در کشور مناسب بوده است، گفت: میزان تزریق 
نوبت سوم و یادآور واکسن کرونا در کشور ما در 
هفته های اخیر نسبت به روند جهانی، بهتر 
بوده است. وی با اشاره به شروع فصل پاییز و 
بازگشایی مدارس، گفت: روند ابتلا به آنفلوآنزا 
در حال افزایش است. در روزهای گذشته، 
در بررسی ساده ای که بر روی ۱۰۰ نمونه 
آزمایشگاهی از بخش مراقبت های ویژه انجام 
شده بود، ۳۹ مورد ابتلا به آنفلوآنزا گزارش شده 
که این می تواند هشداری برای اپیدمی آنفلوآنزا 

در هفته ها و ماه های آینده باشد.  

خبــــر

روی خط آرمان ملی

سعید نقوی، عضو هیات مدیره اتحادیه فناوران رایانه از افزایش ۳ هزار درصدی تقاضا برای خرید vpn خبر داد

قطع ارتباطات در عصــــر ارتباطات 
   شریعتی، عضو اتاق بازرگانی ایران و عراق: تمام کار ها مغفول مانده؛ نمی توانیم به مشتریان خارجی مان بگوییم »سروش« و »بله« نصب کنند!

       دانشمند، عضو اتاق بازرگانی ایران: قطع اینترنت به معنای فشل شدن سیستم تجارت و توقف کامل فضای کسب و کارهاست

 اتفاقات روزهای گذشته و مسدود شدن فضاهای اینترنتی 
مانند واتساپ و اینستاگرام شرایط را برای بسیاری از صنوف و 
مغازه ها دشوار کرده است و این مهم باعث شده تا بسیاری از 
مغازه داران در یک سردرگمی به سر ببرند. به گزارش ایلنا از 
شیراز؛ کسب و کار ها و مغازه هایی که در سال های گذشته تمام 
فعالیت شان و هزینه هایی را که صرف این بخش کرده اند حالا 
در یک شوک بی سابقه قرار گرفته اند. از سوی دیگر وضعیت بد 
اقتصادی و آب رفتن درآمد مردم دیگر رمقی برای خرید برای 
افراد نگذاشته و در نقطه مقابل اصناف هم با مشکلات متعدد 
مواجه شده اند؛ به طوری که تمام این مشکلات باعث شده تا 
مغازه های ساندویچی و فست فودی در شیراز شروع به تعدیل 

نیرو کنند. 
  کسادی بازار پوشاک و طلا و جواهر 

رئیس اتحادیه فروشندگان پوشاک شیراز با اشاره به اینکه در 
شرایط فعلی وضعیت بازار پوشاک در کسادی بی سابقه به سر 
می برند، بیان می کند: قطع فضای مجازی در حال حاضر سبب 
شده تا افرادی که در این بخش اقدام به فروش محصولاتشان 
می کردند با مشکلات متعدد مواجه شوند و از فعالیت بازمانده اند.

رئیس اتحادیه فروشندگان طلا و جواهر شیراز هم در ادامه با 
بیان اینکه وضعیت بازار طلا در هفته های گذشته از رونق افتاده 

است، می گوید: گرانی قیمت طلا باعث شده تا این محصول از 
سبد کالای مردم خارج شود و به رغم اینکه مردم در گذشته از 
طریق خرید طلا یک اندوخته ای برای خانواده نگه می داشتند 
اما افزایش قیمت طلا سبب شد تا مردم دیگر توان خرید این 
محصول را نداشته باشند. محمد زرین مهر با اشاره به اینکه 
افزایش قیمت باعث گرانی دستمزدها می شود، ادامه می دهد: 
یک چهارم قیمت در برخی از اجناس طلا به مزد آن اختصاص 
پیدا می کند که این مهم سبب گرانی نرخ طلا شده و در نهایت 
منجر به کاهش استقبال مردم از خرید طلا شده است. او با بیان 
اینکه مغازه داران طلا فروشی از بستر فضای مجازی استفاده 
مناسبی در معاملات و خرید و فروش طلا می کردند، خاطر نشان 

می کند: اما مسدود شدن فضاهایی مانند واتساپ یا اینستاگرام 
تاثیر بسیار زیادی در فعالیت مغازه داران طلا فروشی گذاشته 
است. رئیس اتحادیه فروشندگان طلا و جواهر شیراز در ادامه 
با بیان اینکه بیشتر مغازه داران سفارش هایی که قرار بود به 
مشتری تحویل دهند را با گرفتن یک عکس به کارگاه مورد نظر 
ارسال می کردند، می گوید: اما بسته شدن این فضاها مشکلات 
متعددی برای ما ایجاد کرده است و این در حالی است که 
بسیاری از مشتریان تنها از طریق فضای مجازی محصول مورد 
نظرشان را خریداری می کردند. رئیس اتحادیه پیتزا فروشان و 
اغذیه شیراز هم در ادامه با بیان اینکه در شرایط فعلی وضعیت 
مغازه های ساندویچی و فست فود در شیراز به شدت کساد 
شده است، می گوید: در شرایط فعلی و روزهای گذشته مردم 
دیگر کمتر از خرید فست فود و ساندویچ در شیراز استقبال 
می کنند. محمدرضا احمدپناه با اشاره به اینکه متأسفانه در 
سال های گذشته سیل، کرونا، و..... اجازه نداد که مغازه های 
ساندویچی در شیراز به یک وضعیت ایده آلی برسند، می افزاید: 
بعضی از مغازه های ساندویچی در خیابان عفیف آباد شیراز حتی 
یک مشتری هم ندارند و اتفاقات اخیر سبب شد تا بعضی از 
مغازه داران در این خیابان حدود ۹ الی ده روز تعطیل شوند و 

بسیاری از مواد غذایی فاسد شوند. 

نگاهی به عواقب اتفاقات روزهای گذشته 

قطع اینترنت فعالیت بعضی صنوف را به کما برد

 درخواست وام
کارگری هستم که واقعا احتیاج مبرم به یک وام دارم. 
به هر بانکی برای گرفتن وام سر زدم ولی هنوز نتوانستم 
وام بگیرم. به دفتر ریاست جمهوری برای درخواست وام 
نامه زدم ولی هنوز خبری از وام نشده است. از مسئولان 
تقاضا دارم که ترتیبی اتخاذ کنند که لااقل کارگران 
بتوانند بدون مشکل از یک ارگان و یا سازمانی وام 

دریافت کنند. 
محسنی از تهران 

مشکلات دانشجویان
دانشجو هستم و به خاطر قطع اینترنت کار های 
تحقیقاتی ام با مشکل مواجه شده است و هیچ سایتی بالا 
نمی آید. خواهش می کنم مسئولان فکری اساسی برای 

قطع نشدن اینترنت کنند. 
احدی ازتهران 

وضعیت جاده
جاده ملارد به سمت صفادشت بسیار کم عرض است و 
همین طور روشنایی ندارد و این امر باعث خطرات زیادی 
در این جاده می شود از مسئولان تقاضا داریم که فکری 

اساسی برای این جاده کنند. 
شاکری از ملارد

کارت خوان
هنوز خیلی از پزشکان متخصص و فوق تخصص 
هستند که از بیماران طلب پول نقد می کنند و از گذاشتن 
دستگاه کارت خوان خودداری می کنند و این امر باعث 
مشکلاتی برای بیماران شده است از مسئولان تقاضا 

داریم که به این موضوع رسیدگی کنند. 
کمالی از تهران 


